
INTRODUCCIÓ 
 

a ara poc més de quatre anys naixia, de la confluència 
de moltes experiències personals i col·lectives, Vila de 

Capellades - Candidatura d'Unitat Popular. Després de dos 
anys de maduració d’un projecte de candidatura municipal 
aconseguíem dos representants en aquesta institució 
estranya i desconeguda anomenada Ajuntament, un èxit per 
a nosaltres, aleshores. Un resultat històric, especialment si 
pensem que era la primera vegada que l'Esquerra 
Independentista de Capellades es presentava a les eleccions 
municipals, i que va representar un suport d'un 12,63% dels 
vots emesos. 
 
Ara aquest èxit ja és passat i no ens volem aturar, en aquests 
quatre anys hem complert amb l’objectiu de conèixer la institució i agafar experiència fent 
una oposició constructiva i alhora crítica, però no podem estar del tot contents perquè 
queden moltes, moltíssimes coses a millorar. Després de quatre anys treballant dins 
d’aquesta institució hem pogut conèixer millor el seu funcionament, les seves funcions, 
així com la seva excessiva burocratització i les seves mancances democràtiques. La nostra 
intenció no és vendre duros a quatre pessetes, la situació econòmica de l’Ajuntament és un 
desastre gràcies a la nefasta gestió dels diferents governs anteriors i no serem nosaltres els 
que resolguem això en els propers quatre anys, ni nosaltres ni cap dels altres partits, 
tinguem-ho clar, pagarem la seva deixadesa durant uns quants anys.  
 
Això però, no serà obstacle per canviar les coses, nosaltres sabem qui i què és prioritari, el 
poble, perquè la gent és l’essència de la democràcia. Nosaltres no volem veure els vilatans 
com un objecte que vota cada quatre anys, se’n torna a casa i deixa les decisions de la 
comunitat en mans dels escollits. Perquè l’exercici de prendre les decisions importants que 
afecten la vida dels i les vilatanes no poden estar en mans de tretze persones, perquè el 
poble ha de participar d’aquestes decisions i nosaltres tenim la intenció que la gent pugui 
exercir aquesta capacitat, la de poder participar en la política del poble més enllà de les 
eleccions de cada quatre anys. Aquest és el nostre màxim repte, portar la política al carrer 
perquè deixi d’estar en mans d’uns quants que parlen de manera estranya i tot s’ho 
maneguen entre ells.  
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Perquè és necessari que la gent sigui partícip del seu propi camí, cal saber també que les 
nostres intencions són clares: estar, per sobre de tot, al costat d’aquells que més ho 
necessiten, del poble de base, fer polítiques en la defensa dels drets socials i humans que 
garanteixin la dignitat de les persones per sobre d’altres interessos. 
 
Més enllà d’això, la nostra candidatura és conscient que estem en un procés que va més 
enllà de la nostra vila. Estem en un moment històric en el qual les retallades socials, l’atur, 
la precarietat laboral i la pobresa van en augment i no se’n veu el final, per rematar-ho, la 
submissió del nostre país a l’Estat Espanyol no ens deixa decidir quin és el model 
econòmic i social que volem els catalans, és a dir: cada cop estem pitjor i la dependència de 
Madrid no ens deixa posar-hi remei. Sabem que això no ho arreglarem des d’un 
Ajuntament però sabem que, ara més que mai, la força és del poble, treballem 
conjuntament amb d’altres Candidatures d’Unitat Popular que es presenten arreu dels 
Països Catalans amb la intenció d’oferir una alternativa des de la institució més propera als 
ciutadans, la municipal, per construir amb la participació de tothom un nou model de 
país: independent i amb capacitat de decisió sobre els nostres recursos, amb una gestió 
socialista d’aquests recursos on l’economia estigui en benefici del poble i no en mans 
d’interessos privats, i on les relacions socials de tot tipus no es regulin a partir dels valors 
que ens marca el sistema de mercat i el consum desenfrenat, sinó per valors humans i 
relacions igualitàries. 
 
Així, et volem demanar que ens ajudis a treballar per Capellades i siguis partícip d’aquest 
projecte, perquè creiem en la capacitat dels éssers humans de ser els protagonistes de la 
seva pròpia història i en la capacitat que tenim de canviar-la, perquè en definitiva avui més 
que mai està demostrat que, com deia el poeta, tot està per fer i tot és possible! 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
       
 

Ara! Vila de Capellades. La veu d’un poble actiu. 
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DEMOCRÀCIA PARTICIPATIVA 
 

 Vila de Capellades – Candidatura d’Unitat Popular 
creiem que la democràcia és molt més que anar a votar 

cada quatre anys, i que un canvi en la manera de fer i decidir 
dels representants escollits per a gestionar el consistori és 
possible i necessari. Són massa les vegades que un pocs 
decideixen per la majoria. 
 
Des del nostre punt de vista, actualment el context social i 
polític es caracteritza per un allunyament cada vegada més 
gran de la política municipal vers els ciutadans. El nostre 
objectiu és canviar les dinàmiques poc participatives tant en 
les eleccions com en les decisions del dia a dia que afecten a 
Capellades i als capelladins. Volem que vosaltres pugueu 
intervenir, opinar i decidir en molts dels temes que us 
afecten; creiem que certes necessitats i opinions veïnals no poden quedar al marge i/o ser 
ignorades per la institució. 
 
Així, una de les principals aportacions de la nostra candidatura a l'Ajuntament és treballar 
per la màxima democratització de la vida social, política i econòmica del nostre municipi. 
Entenem aquesta proposta com una manera diferent d'entendre la política als 
ajuntaments, que faci despertar l’interès pels assumptes públics a partir de la implicació 
dels capelladins en els afers municipals. Sabem que un canvi tan profund no s'aconsegueix 
en quatre dies, però si els vilatans ens feu confiança i, el que és més important, creieu que 
aquesta manera de fer política millorarà el poble i la relació dels capelladins, millorarem de 
retruc la qualitat de la democràcia capelladina. Començar per treballar conjuntament 
mitjançant la creació de mecanismes de participació ciutadana, amb capacitat d'incidir en 
les necessitats de la vila, pot ésser un primer pas per posar els fonaments per a una 
democràcia més sana, un poble més ferm, unit i solidari al servei dels ciutadans. 
 
Creiem bàsic transmetre a la població la necessitat de compartir aquest projecte que 
iniciàrem ara farà poc més de quatre anys i en el qual molts de vosaltres hi dipositàreu 
confiança, i, alhora,  millorar progressivament la implicació de la ciutadania en la política 
municipal per la via de la participació directa. 
 
 
 

A 



 4 

Algunes de les propostes que desglossem més endavant i que creiem un primer pas per 
anar assolint espais més amplis de millora democràtica són els pressupostos participatius, 
subvencions participatives i la modificació del ROM (Reglament Orgànic Municipal). I 
dissenyar a poc a poc i amb deteniment, un òrgan de participació ciutadana prou sòlid 
com per anar absorbint propostes, debats o anotacions de la ciutadania, amb l’objectiu de 
fer d’aquest òrgan un espai de decisió veïnal vinculant amb l’Ajuntament.  
 
Per què democràcia participativa? 
 
Perquè Capellades ha de ser capaç d'enfrontar-se a les necessitats obertament, evitant 
interessos privats i personalismes. Per tant, creiem que en aquells aspectes en què s'incideix 
directament en el futur del poble, la població ha de ser consultada i tinguda en compte. 
 
Aquests mecanismes ens han de permetre poder escoltar i donar resposta a les inquietuds o 
problemàtiques que sorgeixin en el dia a dia dels vilatans, i alhora poder incidir i opinar de 
manera directa en àmbits tant bàsics com els pressupostos, subvencions, certes 
infrastructures o aspectes que detectin una preocupació elevada a la població. Això ens ha 
de permetre evitar situacions impopulars, com per exemple que iniciatives ciutadanes de 
gran suport (Escorxador Jove) quedin en falses promeses i arraconades en l'últim calaix, 
degut a la decisió presa per l'equip de govern de torn. 
 
Eines per a millorar la participació ciutadana. 
 
El Reglament Orgànic Municipal (ROM) és l’eina que regula el règim organitzatiu i el 
funcionament dels òrgans municipals, l’articulació dels drets i els deures dels membres de 
la corporació, la dels drets d’informació i de participació ciutadana i la de determinats 
aspectes administratius i de procediment de l’organització municipal. 
 
Hem de partir de que el ROM de l'Ajuntament de Capellades no s'ha modificat des de la 
seva primera aplicació (1982). Així, aquest reglament s'ha anat quedant desfasat i cap dels 
governants que fins ara hem tingut n'ha volgut fer res al respecte, deixant que aspectes 
com la participació ciutadana quedin al marge de la institució. Creiem que aquest 
reglament s'ha d'actualitzar als temps en què vivim, i que cal renovar-lo per a poder 
millorar la seva funcionalitat i fer-lo més democràtic. 
 
 
 
 
 

 

- Modificarem el Reglament Orgànic Municipal (ROM). 
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El ROM ha de contemplar la participació dels veïns i veïnes 
en els plens municipals d’una forma més directa, el dret de 
les entitats a presentar mocions al ple, la possibilitat de 
convocar referèndums vinculants, l'elaboració de 
pressupostos participatius i la convocatòria d'assemblees 
populars. Tots aquests aspectes que fins ara no estaven 
contemplats en el ROM actual haurien d'ajudar a aplicar les 
eines de participació ciutadana que des de VdC-CUP 
proposem. 
 
Creiem en la necessitat d’anar implantant mecanismes de 
participació ciutadana, i anar creant, amb el temps, un 
òrgan participatiu que agrupi les inquietuds, problemes o 
propostes que sorgeixen en el dia a dia de la vida de 
Capellades. 
 
  
 

 
 
Aquest òrgan de participació dotaria a l'Ajuntament de Capellades d'una eina per a 
l'aplicació d'una democràcia participativa molt més directa, en la qual els vilatans/es, 
partits polítics, col·lectius, organitzacions i entitats fossin els vertaders protagonistes de les 
decisions que afecten a la vila. És important generar discussió i demanar l’opinió en el dia 
a dia de la vila. 
 
Entre altres qüestions, aquest espai tindria un paper coordinador i articulador, un rol 
planificador, un paper avaluador, garantiria transparència en la gestió i podria assenyalar 
les prioritats i preocupacions dels veïns i veïnes. Sabent que les coses s’han de fer amb cura 
i en ordre, aquest consell s’hauria d’anar desenvolupant i construint a poc a poc, tenint en 
compte tots els aspectes de participació. 
 
 

- Crearem un òrgan de participació on hi siguin 
representats tots els estaments de la vila. 
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GOVERNACIÓ 
 

ls sistemes d’elecció dels representants municipals, ha convertit els ajuntaments en 
institucions fetes per representar tot un poble a través dels vots de només una part 

d’aquest poble. És així com amb els anys, els rols d’aquests representants han anat minvant 
cap a posicions molt més tancades, solitàries i insolidàries. No existeix sensibilitat vers tota 
una població, sinó només vers els votants que els han donat l’oportunitat de governar, cap 
a interessos privats, o en molts casos senzillament perquè es creuen amb el dret de fer-ho.  
 
Aquest treball en solitari, sense comptar amb l’opinió dels veïns i veïnes, amb els afectats o 
amb els agents socials que participen del dia a dia de la vila és una de les principals raons 
per les quals actualment un ajuntament com el de Capellades mira cap a un altre cantó 
quan es parla de la piscina, no fa cas de les demandes juvenils que reclamen un espai i 
segueix mirant i treballant per a interessos merament polítics i resultadistes.  
 
Partim d’un sistema d’elecció molt poc participatiu, que no ajuda a fer que la vida social 
del poble i l’ajuntament siguin un sol bloc de treball comú. Només se’ns deixa votar cada 
quatre anys i un cop elegits els representants, els votants restem oblidats quatre anys més.  
 
A Vila de Capellades - Candidatura d’Unitat Popular tenim clar que trencarem amb 
aquesta situació, que aproparem la institució al poble i que, per a fer-ho, posarem en 
pràctica processos de participació, debats i altres mecanismes que ens apropin a tots i totes, 
només fa falta posar fil a l’agulla. D’aquesta manera, els representants de l’Ajuntament han 
de treballar, parlar i debatre al costat dels interessats en reunions obertes, assemblees i 
d’altres processos que garanteixin un treball en comú, i sobretot obligui a la institució a 
saber escoltar i debatre.  
 
Les figures institucionals: l’alcalde i els regidors.  
 
Aquests càrrecs, han de ser els garants d’una nova política participativa, han de vetllar 
perquè als capelladins no ens falti mai l’oportunitat de debatre i participar de la política 
municipal. Han de ser els primers en participar i ser els responsables de les tasques que els 
són encomanades; portem massa anys veient certs càrrecs de responsabilitat passar-se la 
legislatura lluny de les necessitats del poble, o senzillament fent molt poca cosa o tasques 
que no els hi són pròpies.  
 
Cal que l’equip de govern vetlli per una estructura de treball dins l’ajuntament adequada al 
servei que aquest ha de donar, on s’assegurin un mitjà de relacions i debat entre els seus 

E 



 7 

treballadors que afavoreixi l’ambient de treball i on es 
mesurin amb cura els sous i el personal de treball que 
realment necessita l’Ajuntament.  
 
Els càrrecs electes han de garantir el bon funcionament de 
la institució. La figura de l’alcalde, a part de les seves 
funcions legals, ha de supervisar que la resta de regidories i 
departaments apostin per la participació ciutadana. Moltes 
vegades, els membres de la corporació municipal, no tenen 
els mecanismes ni la formació per dur-ho a terme. 
 
 
 
 

 
 
 
 
Com ja hem dit, l’actual llei electoral fa que l’elecció de càrrecs es faci cada quatre anys, en 
base a futures promeses electorals, i en cap cas, es posa a debat el treball ja fet. Des de 
VdC-CUP, apostem per revertir aquesta situació.  
 
 
 
 
 
Per dur-ho a terme, s’han d’establir els mecanismes necessaris al ROM per tal de garantir 
el dret ciutadà per a la proposta de revocació d’aquells càrrecs electes, la tasca dels quals els 
veïns i veïnes considerin inadequada, insuficient i/o decebedora.  
 
Símbols institucionals.  
 
Tal i com vàrem reflectir en les passades eleccions i durant aquests quatre anys, creiem 
necessari posar sobre la taula tots aquells aspectes que representen a Capellades i la seva 
gent. En aquest sentit, l’escut de Capellades ha estat durant els últims anys el que ha 
representat simbòlicament a la vila.  
 

- En cas de ser necessari, es faran cursos 
de formació per a qualsevol càrrec electe o 
treballador/a per incentivar la motivació i/o 
formar-se per millorar aspectes de 
participació ciutadana. 

- Tots els càrrecs electes passaran comptes anualment. 
S’ha d’informar a la ciutadania, mitjançant un informe, 
de les tasques que s’han fet o s’estan fent. 
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Però de veritat representa els trets més característics del poble? Un debat com aquest ha 
sorgit durant aquests anys, arran d’iniciatives ciutadanes o comentaris de la gent. I 
entenent que la nostra obligació és mirar de regir-nos per la màxima representació 
institucional, creiem que un escut tan tendenciós, basat en una creença religiosa, ha de ser 
més representatiu, tenint en compte la diversitat de creences de la vila. 
 
 
 
 
 
  
Cal recordar que aquest escut, instaurat definitivament durant la dictadura, no va ser 
sotmès a un veritable procés de participació ciutadana per aprovar-lo durant els primers 
anys d’ajuntament democràtic.  
 
Des de VdC-CUP seguirem manifestant la nostra identitat en tots els actes institucionals, i 
en els edificis públics en cas que sigui necessari. Treballarem en la recuperació de la 
memòria històrica, mitjançant activitats que potenciïn aquest objectiu.  
 
 
 
  
 
 
Economia.  
 
En els darrers anys la política econòmica de l'Ajuntament s'ha vist afectada per una 
retallada brutal dels ingressos i una capacitat d'endeutament limitada provocat pel gran 
dèficit estructural que arrossega el nostre consistori des de fa anys. Això ha ocasionat que 
l’Ajuntament de Capellades arrossegui un dèficit de gairebé cinc milions d’euros. 
 
Per tal d’eixugar aquest deute, l’actual junta de govern ha posat els comptes municipals en 
mans de l’administració central, que ha previst un pla de sanejament. Això vol dir que 
durant els propers cinc anys les actuacions econòmiques vindran totalment condicionades i 
limitades per aquest pla, el qual preveu arribar a l’equilibri pressupostari en cinc anys 
(2016).  
 
 

- Establirem un procés democràtic amb la intenció d’aprovar o no l’escut actual.  
En cas que es decidís que aquest escut no representa de manera adequada la 
població de Capellades, s’obriria un concurs públic per elaborar-ne un altre.  

- Vetllarem perquè qualsevol iconografia o vestigi de 
qualsevol règim feixista i dictatorial no hi tingui cabuda, i 
per tant, sigui extret de la via pública. 
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Caldrà doncs, ajustar al màxim la despesa i alhora cercar i 
aconseguir subvencions d’institucions com la Generalitat de 
Catalunya i la Diputació de Barcelona que cobreixin 
gairebé el 100% de la inversió a fer. Està previst que durant 
el 2012 s’obrin els processos per demanar subvencions com 
el Pla Únic d’Obres i Serveis (PUOSC) i d’altres 
subvencions específiques de la Diputació de Barcelona.  
 
Per sobre de tot caldrà que la ciutadania sigui conscient de 
la situació i implicar-la en les decisions a prendre. Per tal de 
poder fer això, caldrà, en primer lloc, informar i, després, 
posar en marxa els mecanismes de participació ciutadana 
necessaris.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Al mateix temps, caldrà cercar noves vies per tal de millorar el funcionament de la 
institució. Defensem els serveis públics gestionats des de l'ajuntament, no podem 
continuar renunciant a gestionar directament serveis perdent-ne el control i acabar tenint 
dependència respecte grans empreses. En aquest sentit, el treball conjunt amb municipis 
veïns pot ajudar a no perdre molts d’aquests serveis, alhora que pot permetre alleugerir 
despeses. 
 
 
 

 
 

 
 

- Ajustarem al màxim la despesa, evitant 
retallar serveis públics i socials. 

- Proposem la municipalització dels serveis, o la gestió 
mixta dels serveis quan no es tingui la capacitat d'executar 
el servei, oposant-nos a l’externalització o privatització. 

- Farem participar a la ciutadania, de forma progressiva, en l’elaboració 
dels pressupostos.  
- Realitzarem consultes populars per tal d'escollir quins projectes es volen 
i la seva prioritat. Apostem per establir aquests processos durant el 2011. 
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Per últim, creiem que els càrrecs electes han de donar exemple, reduint al màxim les 
remuneracions que reben del propi ajuntament. 

 
 
 
 

 
 
Cos de policia o vigilància.  
 
El nou cos de policia que té actualment Capellades ha estat una de les apostes de l’actual 
equip de govern, un gran exemple de com gastar-se el diners en una època de crisi i amb 
un ajuntament sota zero. Després d’aquesta mesura hem contemplat el tancament d’altres 
serveis que ja existien i s’ha demostrat un cop més la falta de planificació que hi ha hagut 
durant aquests anys. A més, aquest cos no ha suposat cap novetat respecte l’anterior, 
excepte que ocasiona una despesa extra de més de cent mil euros anuals. 
 
De tot això cal recordar que una de les excuses que es van donar per a la instauració 
d’aquest nou cos era que part de la inversió es recuperaria en sancions. Per tant, 
l’ajuntament de Capellades no només ha invertit més diners en un nou cos que a la 
pràctica no cobreix més feina que l’antic, sinó que a més ho ha fet pretenent recuperar part 
de la inversió a través de tots i totes nosaltres. 
 
Capellades segueix igual que abans, amb o sense cos de policia. Això ens demostra, com ja 
vam dir en el seu moment, que no cal vendre contes de fades a ningú, i acceptar que 
Capellades té els seus pros i contres, però el que és segur és que no és un poble conflictiu i 
que la convivència dels vilatans/es, en la majoria de casos, és un exemple.  
 
No només el paper d’aquest cos no ressalta per haver canviat alguna situació, sinó que a 
més està servint perquè alguns agents es formin a través de l’ajuntament, per acabar, quan 
ja se’ls ha format, marxant a treballar a un altre lloc on es troben millor remunerats. 
  
 

- Revisarem la remuneració dels regidors/es 
mentre la situació econòmica no millori. 

- Treballarem per oferir serveis mancomunats 
(compartits amb altres ajuntaments). 
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Cal dir també, que qualsevol delicte que pugui passar d’un 
to més seriós ja se n’ocupen altres forces de l’ordre de més 
graduació, que, tal com passava abans, són avisades per a la 
seva intervenció quan és necessari.  
 
 
 
 
 
 
 
 
Des de VdC-CUP, sempre hem apostat per, en cas d’una 
situació on sigui necessària la intervenció d’aquests cos, la 
resolució de conflictes sigui no adversarial i d’atenció al 
públic.  
 
Per tal d’aconseguir-ho, és molt important posar en pràctica els coneixements adquirits 
durant la formació dels vigilants, que ha de ser contínua i regular mentre es treballi en 
aquest cos. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

- Reduirem el cost econòmic que ha 
representat la creació d’aquest nou cos. 

- Apostem per la formació destinada a la 
resolució de conflictes i la convivència.  

- Reduirem el nombre de places d’aquest 
cos a les que realment s’ajustin al poble.  



 12 

URBANISME I HABITATGE 
 

urant els darrers anys, el creixement territorial ha fet del món de la construcció un 
dels motors econòmics del nostre país, però l’augment de la bombolla immobiliària 

ha generat la promoció de l’ús antisocial de l’habitatge i l’especulació urbanística. 
Actualment, un cop frenat aquest creixement motivat per la greu crisi econòmica, les viles i 
ciutats catalanes es troben amb una gran quantitat d’habitatges buits i un model urbanístic 
no desitjat que en debilita la identitat. 
 
Des de Vila de Capellades – Candidatura d’Unitat Popular volem denunciar aquesta 
situació. Creiem que és necessari dur a terme polítiques encaminades a l’habitatge 
accessible i social, que permetin reduir l’actual parc d’habitatges desocupats. També creiem 
que, tot i que la crisi econòmica ha estancat el creixement territorial, ara estem davant de 
l’oportunitat d’establir el model de vila que volem, creant normatives que permetin 
mantenir el perfil paisatgístic de Capellades, anteposant el desenvolupament social i el 
respecte pel poble i el medi per davant dels interessos privats. En aquest sentit el consistori 
municipal hi juga un paper fonamental, ja que l’urbanisme és un dels àmbits on els 
ajuntaments tenen poder municipal real, és a dir, tenen la capacitat d’incidir en l’evolució 
del municipi sense que cap altre estament hi pugui intervenir. 
  
Defensa del territori. 
 
El poder que ha exercit el sector de la construcció durant anys ens ha deixat com a 
herència un territori totalment desdibuixat i plans urbanístics que donen via lliure al 
creixement desmesurat de les nostres viles i ciutats. Amb les administracions com a 
còmplices no s’han tingut en compte ni la demanda real, ni l’impacte social i medi 
ambiental que se’n deriva. 
 
Un exemple clar el tenim a la nostra comarca amb l’aprovació del Pla Director de la Conca 
d’Òdena, un pla d’abast supramunicipal, redactat des dels despatxos de les administracions 
centrals sense tenir en compte els interessos dels afectats i que preveu doblar l’actual 
població dels municipis de la zona. Un altre exemple el tenim amb l’ampliació de 
l’aeroport d’Òdena, una ampliació que s’està tractant d’esquena als ajuntaments afectats.  
 
Des de VdC-CUP denunciem la destrucció del territori en benefici de grans empreses i ens 
oposem a qualsevol pla urbanístic que no estigui realitzat de cara a la societat civil, tenint 
en compte les realitats de cada municipi afectat. 
 
 
 

D 

- Proposem que des de Capellades s’aposti per un creixement 
sostenible i respectuós amb el medi i la vida de les persones.  
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A Capellades hi podem trobar un altre exemple. Fa quatre 
anys, empreses privades van intentar dur a terme un 
projecte per construir, al barri de la Font de la Reina, una 
gran quantitat d’habitatges de nova construcció. VdC-CUP, 
juntament amb altres col·lectius de la vila, va fer una gran 
oposició a aquest projecte poc respectuós amb el medi i el 
perfil històric del barri. Finalment, el projecte es va 
desestimar, gràcies a aquesta oposició i el fet que no es 
complís amb les exigències del Departament de Medi 
Ambient i Habitatge de la Generalitat de Catalunya. 
 
Ordenació del territori. 
 
A nivell municipal, l’ordenació del territori es defineix 
mitjançant el Pla d’Ordenació Urbanístic Municipal (POUM). Aquest dóna contingut al 
dret de propietat sobre el territori, marca l’ús de cada terreny i en concreta la seva funció 
social. Actualment a Capellades hi ha un Pla General vigent des de l’any 1987, un 
document que a dia d’avui està totalment obsolet.  
  
Des de VdC-CUP creiem necessària la redacció i aplicació d’un nou POUM, però som 
conscients que l’actual estat econòmic de l’ajuntament no aconsella dur a terme un 
projecte com aquest. Tot i així, pensem que es poden dur a terme polítiques encaminades 
a millorar l’ordenació del territori a Capellades en base al desenvolupament social, el 
respecte pel medi i la defensa del seu perfil paisatgístic.  
 
 
 
 
 
 
La modificació del Pla General ha de mantenir i limitar l’actual superfície de sòl urbà i 
urbanitzable, afavorint el desplaçament de les actuals indústries existents a la vila cap a 
zones perifèriques com el polígon de la Barquera, actualment desaprofitat fruit de 
l’especulació. També és necessari mantenir les zones verdes del municipi, indispensables 
per poder mantenir una diversitat d’espais naturals.  
 
 
 

- Diàleg amb els ajuntaments veïns per fer front 
comú davant de les agressions al territori. 

- Modificarem l’actual Pla General d’Ordenació Urbanístic adaptant-lo a la realitat 
de la nostra vila, tenint en compte la futura redacció i aprovació d’un nou POUM. 
- Aquesta modificació seguirà un procés de participació ciutadana totalment 
transparent i democràtic.  
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Apostem per reduir el creixement desmesurat pel que fa a l’altura màxima permesa als 
edificis de nova construcció, adaptant l’altura reguladora màxima permesa a la dels edificis 
característics de cada zona, evitant que Capellades es converteixi en un poble d’edificis 
amb una altura excessiva, en contra d’allò que històricament ha estat. 
 
Durant la darrera legislatura, a través de la Diputació de Barcelona s’ha redactat un 
inventari del patrimoni arquitectònic, històric i ambiental de Capellades, un projecte molt 
ambiciós que recull tots els edificis, elements arquitectònics i entorns paisatgístics de la 
nostra vila i en proposa la seva conservació. Actualment aquest projecte s’utilitza només 
com a document de consulta, sense cap tipus de legalitat, ja que la seva aplicació pot anar 
en contra d’interessos privats. 
  
 
 
 
 
L’aplicació d’aquest document ha d’afavorir la rehabilitació d’aquests espais enfront la 
construcció d’edificis nous i permetrà mantenir unes certes característiques a l’hora de 
construir en segons quines zones, mantenint façanes, regulant altures, colors, tipus 
d’obertures... En definitiva, permetrà defensar la identitat de la vila. 
 
A més, creiem que des de l’Ajuntament no només s’ha de fer el possible per conservar els 
diferents elements arquitectònics de la vila, sinó que ha de prendre part en la seva 
rehabilitació. 
 
 
 
 
Un exemple clar el tenim al molí de Cal Violant, una joia arquitectònica de la vila, que 
actualment està en estat de ruïna. L’Ajuntament, junt amb el propietaris, hauria de buscar 
una via per tal de rehabilitar-lo i que la vila en pogués treure profit.     
 
Habitatge. 
 
Durant els darrers anys, la liberalització de mercat ha fet que les empreses privades 
marquessin les pautes en l'adquisició d'un dret tant important com és el de l'habitatge. 
L'actual situació econòmica de crisi fa que la majoria dels sous vagin destinats a sufragar la 
quota del lloguer o la hipoteca dels habitatges, fet que crea desajustos socials en la 
població. I el que és més greu, aquesta situació fa que moltes persones no tinguin accés a 
l’habitatge. 
 
 

- Regularem i aplicarem l’inventari del patrimoni 
arquitectònic, històric i ambiental de Capellades, 
incloent-lo en l’actual Pla General d’Ordenació. 

- Buscarem actius, ja siguin públic o privats, per poder 
tirar endavant la rehabilitació d’edificis històrics. 
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L'administració local hauria de garantir l'accés a un 
habitatge digne per a totes les persones que viuen al 
municipi. Des de VdC-CUP continuem apostant per la 
qualitat en les condicions de vida dels nostres conciutadans, 
i el dret a l’habitatge n’és un aspecte fonamental. Això 
s'aconseguirà augmentant el parc d'habitatge protegit, ja 
sigui social o de protecció oficial. 
 
 
 
 
 
 
En l'actualitat, a causa de a la crisi econòmica que arrossega 
el nostre país, ens trobem que Capellades té una gran 
quantitat d’habitatges buits, fruit de l’especulació 
econòmica i l’absència de compradors. Des de VdC-CUP 
creiem que s’han de prendre mesures urgents per facilitar l’accés a l’habitatge tenint en 
compte el punts anomenats anteriorment i defensant un lloguer i una compra dignes i 
ajustats a les possibilitats reals de les persones. 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
El creixement i la competència entre les empreses encarades a fer d’intermediaris entre 
propietaris i compradors d’habitatges, fa que sempre s’interposin els interessos privats 
d'aquestes en detriment dels beneficis que suposa per les persones.  
 
 
 

- Aplicarem i, si cal, endurirem les lleis 
actuals per tal de millorar l'oferta 
d'habitatges de protecció oficial i social en 
els edificis de nova construcció. 

- Realitzarem campanyes d'informació destinades 
a l’accés a l’habitatge.  
- Crearem un cens de pisos buits per posar-lo a 
disposició de la ciutadania. 

- Revisarem l'IBI pels immobles buits, apujant-lo en la mesura que 
estigui permès, per fomentar-ne l'ús en règim de lloguer assequible. 

- Aplicarem la llei que obliga als propietaris a posar en règim de 
lloguer un habitatge que transcorreguts dos anys estigui desocupat. 
- Utilitzarem els mitjans que es tinguin a l’abast per ajudar a les 
persones en risc de desnonament.
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Des de VdC-CUP estem en contra d'aquesta pràctica i denunciem obertament el caràcter 
especulatiu d'aquests intermediaris en la compra o lloguer d'un habitatge, apostant perquè 
siguin les parts interessades reals qui acordin, parlin i tanquin el traspàs directament. 
 
 
 
 
 
 
 
Equipaments. 
 
L'urbanisme és un instrument amb alta incidència en la política social, ha de ser una eina 
al servei de la ciutadania. És per aquest motiu que la creació i millora de nous equipaments 
ha de ser un dels pilars bàsics en aquesta àrea. Són evidents les mancances que té 
l’ajuntament de Capellades en aquest sentit a causa de la manca d’espais i a l’estat 
econòmic actual, però l’existència de subvencions com el Pla Únic d'Obres i Serveis 
(PUOSC) i d’altres subvencions específiques de la Diputació de Barcelona, permeten dur a 
terme aquestes obres.  
 
Apostem per la creació i millora dels equipaments actuals per tal de resoldre les mancances 
socials i culturals de la vila. En aquest sentit tenim un sèrie de propostes que, abans de 
dur-les a terme, posarem a debat amb tots els vilatans i vilatanes. 
 
Fa quatre anys, tots els partits polítics proposaven en els seus programes la creació d’un 
espai jove a l’antic escorxador, com a resposta a les reivindicacions d’una part de la 
població. Un cop a l’ajuntament, l’actual equip de govern va donar l’esquena (una vegada 
més) al jovent, quedant aquell projecte en paper mullat. Des de VdC-CUP creiem 
necessària la creació d’un nou equipament social destinat bàsicament al jovent, però que 
també permeti resoldre altres necessitats evidents a la nostra vila, com és una sala d’actes 
oberta a totes les entitats i a la ciutadania en general o la creació d’una sala d’assaig pels 
diferents grups de música locals. 
  
 
 
 
 
 
Capellades és una vila amb un gran nombre d’entitats culturals i esportives. Moltes 
d’aquestes entitats no disposen d’un espai vàlid per reunir-se, assajar o simplement deixar 
el seu material. Actualment la vila disposa de dos espais destinats a les entitats locals: el 

- Apostem per que l'ajuntament sigui part activa en la venda o lloguer d'un 
habitatge, per tal d’anul·lar la intervenció de les companyies immobiliàries. 
- Promourem la recuperació d’habitatges en desús, per tal de frenar la 
construcció de nous edificis d'habitatges. 

- Tirarem endavant el projecte de l’Antic Escorxador, 
creant un espai per joves, una sala polivalent al servei de la 
ciutadania i una sala d’assaig per grups de música locals. 
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local de Cal Ponet i el local de Cal Poch, però en aquests 
espais no hi tenen cabuda totes les entitats i les que hi tenen 
cabuda es troben amb un espai molt reduït on ni tan sols hi 
ha una sala per reunir-se.  
 
Des de VdC-CUP creiem necessària la creació d’un nou 
equipament destinat a les entitats culturals i esportives, on 
totes hi tinguin un espai propi i digne. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
A principis de la passada legislatura, tots els grups del consistori municipal varen aprovar 
per unanimitat tirar endavant un projecte molt ambiciós: el Parc Prehistòric i el Museu del 
Neandertal a la Cinglera del Capelló. El resultat d’això va ser la continuació de les obres 
iniciades ja fa anys, l’adequació de la zona d’excavació, l’obertura d’un túnel subterrani que 
comuniqui el parc amb el futur museu i la realització del projecte d’un edifici de recepció 
als jardins del “tall de meló”, que encara s’ha d’executar. Des de VdC-CUP ens 
comprometem a seguir desenvolupant aquest projecte, sent fidels als acords que nosaltres 
mateixos vàrem promoure fa quatre anys. 
 
 
 
 
 
 
 
També hem de fer esment que atès que a Capellades hi ha una manca més que evident de 
sòl municipal, indispensable per la creació de nous equipaments, creiem necessari 
recuperar l'antiga caserna de la Guàrdia Civil, que actualment està en desús i està 
construïda sobre terreny municipal cedit per l’ajuntament.  

 
 
 
 

- Proposarem un projecte de remodelació i 
ampliació del local de Cal Poch aprofitant el pati 
actualment en desús, augmentant si cal l’alçada 
fins a un segon pis. 

- Finalitzarem les obres d’adequació del Parc Prehistòric i executarem el 
projecte de l’edifici de recepció del parc. 
- Obrirem al públic el Parc Prehistòric i en farem promoció a nivell turístic. 
- Realitzarem el projecte definitiu i iniciarem les obres del Museu del Neandertal. 

- Exigirem al Ministeri de Defensa de l’estat espanyol el retorn de 
l'antiga caserna de la Guàrdia Civil al municipi de Capellades per 
poder crear nous equipaments en un futur. 

- Crearem un espai perquè totes les entitats 
puguin deixar el seu material i s’hi puguin reunir. 
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Per últim, dins del paisatge urbà de Capellades, sense entrar en àmbits que es toquen en 
altres àrees, creiem que podríem millorar molt més el suport a la publicitat de les entitats, 
els actes que es fan a Capellades i tot allò que calgui anunciar a la vila, ajudant a millorar 
l’impacte ambiental de certes zones i en favor de les entitats, el teixit social i els veïns i 
veïnes de la vila.  
 
 
 
 
 
Les actuals quatre columnes situades a Capellades no descongestionen el gran volum 
d’informació que es produeix a la vila, i queden tapades en la seva totalitat pels anuncis 
d’empreses privades (com poden ser les discoteques). Aquesta mesura reduiria un gran 
volum de propaganda que penja pels carrers. 
 
Mobilitat.  
 
Des de l’inici d’aquest projecte polític, VdC-CUP ha apostat sempre per dur a terme una 
política de mobilitat on el vianant en sigui l’eix central.  
 
Capellades és una vila amb molt poc terreny i on és molt important la reeducació vial per 
tal de garantir una millora de la qualitat de vida de tots els capelladins i capelladines, 
potenciant el centre de la vila com a zona de passeig i de comerç de qualitat. 
 
 
 
 
 
 
 
 
VdC-CUP ha treballat aquest aspecte durant els darrers anys, un treball que ha culminat 
amb un avantprojecte d’estudi de mobilitat realitzat pels propis membres de l’agrupació.  
 
Aquest estudi, que es pot consultar a la WEB de VdC-CUP, té com a objectiu servir de 
base als tècnics municipals per la redacció d’un estudi definitiu. 
 
 
 
 
 
 

- Instal·larem plafons públics situats en llocs estratègics per a 
la col·locació de propaganda destinada només a les entitats de 
Capellades, de l’Ajuntament o actes sense ànim de lucre. 

- Redactarem i aplicarem un estudi de mobilitat urbana, on el 
ciutadà en sigui l’eix central. 
- Aquest projecte seguirà un procés de participació ciutadana 
totalment transparent i democràtic.

- Realitzarem campanyes per tal de 
fomentar el desplaçament a peu.  
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Un exemple clar el tenim al Passeig del Capelló. 
Actualment és la zona preferida per practicar-hi el passeig a 
peu o en bicicleta, però el pas dels cotxes i el mal estat de 
les voreres dificulten aquesta pràctica.  
 
Des de l’Ajuntament s’ha d’estudiar la possibilitat 
d’arranjar tot aquest espai en un futur, per tal de convertir 
el Passeig del Capelló en una veritable zona d’esbarjo.  

- Reprendrem les negociacions amb les diferents empreses de 
transport públic per millorar-ne el servei. 
- Facilitarem el desplaçament a les persones amb mobilitat reduïda. 

- Millorarem i augmentarem les diferents zones 
peatonals, sobretot en el casc antic.  

- Recuperarem les connexions peatonals 
amb els municipis veïns. 
- Crearem noves zones d’aparcament, així 
com la millora de les existents. 
- Estudiarem i millorarem els diferents 
vials destinats a trànsit rodat de la vila. 
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MEDI AMBIENT 
 

n les últimes dècades, les polítiques mediambientals i de sostenibilitat han anat agafant 
més rellevància en el marc polític. Aquesta rellevància ha estat més un pur formalisme 

dels partits polítics i de les administracions per a cobrir “l'expedient” i actuar de manera 
“políticament correcta” que no pas un veritable acte de responsabilitat per actuar, 
preservar, conservar i dur a terme aquestes polítiques. 
 
Any rere any, s'observa que la finalitat amb la qual s'utilitza la temàtica mediambiental és 
purament electoralista, i que a l’hora de dur a terme les actuacions i planificacions en 
aquests àmbit, les institucions públiques es justifiquen i s'amaguen darrera la manca de 
recursos econòmics i de competències que es tenen des de l'àmbit municipal. 
 
Des de Vila de Capellades - Candidatura d'Unitat Popular, creiem que és cert que hi ha 
una clara mancança de recursos per garantir i dur a terme actuacions mediambientals, i 
més en aquests moments de crisi, però com en tots els àmbits municipals, cal resoldre 
aquestes mancances amb imaginació, esforç i actuacions constructives.  
 
Cal implicar tota la població, des dels més petits fins als més grans, a fomentar i a treballar 
en la resolució d'aquestes problemàtiques, mitjançant campanyes de sensibilització. 
 
La política de VdC-CUP en l’àmbit del medi ambient va encaminada a la defensa del 
territori i evitar projectes i activitats que siguin insostenibles i no mantinguin un equilibri 
amb el nostre entorn.  Seguim apostant per la implicació de la població en aquest àmbit, 
per tal de potenciar la reducció de residus, promoure l’estalvi energètic o el respecte pel 
medi, entre d’altres. 
 
Donada la situació actual de l’ajuntament, durant els propers quatre anys les propostes han 
de ser petits passos per poder potenciar el coneixement i el respecte cap al medi ambient, a 
l’hora de gestionar correctament i de manera sostenible els recursos naturals i les 
infrastructures de la nostra vila. És per això que cal un control i sancions a les indústries i 
vilatans que no compleixin la normativa, però alhora no considerem que l’única opció és la 
sanció, ans al contrari, creiem que cal bonificar aquelles persones que fan un esforç per 
mantenir l’entorn de Capellades i del nostre territori en bon estat.  
 
Entorn natural. 
 
Durant aquests quatre anys s’ha aconseguit un dels objectius que ens vàrem plantejar a 
l’inici de la legislatura. Gràcies a una moció presentada per VdC-CUP, s’ha aconseguit que 
es millori l’entorn de la bassa i es converteixi en un futur parc educatiu de l’aigua.  
 

E 
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Tot i així, cal remarcar que les obres no estan acabades, ja 
que manca la instal·lació d’un seguit de panells informatius 
per tal de fer conèixer la realitat sobre l’aqüífer i promoure 
la cultura de l’aigua. 
 
 
 
 
 
 
 
També cal treballar per assolir el bon estat de la llera del riu 
al pas per Capellades. Cal protegir aquest espai, tan pel que 
fa a la flora i la fauna que es troba al riu com en la qualitat 
de l’aigua que baixa. S’ha de ser rigorós i sancionar les 
empreses que no compleixen la normativa i malmeten 
aquest entorn. Per tot això, s’ha de treballar conjuntament 
amb L’Agència Catalana de l’Aigua i els ajuntaments veïns 
per recuperar i protegir aquest sistema natural. 
 
 
 
 
 
 
 
Finalment, cal tenir en compte l’entorn de boscos i camins rurals que tenim al costat de la 
vila. Els camins que comuniquen les poblacions que hi ha al voltant de Capellades 
s’haurien de mantenir, millorar i potenciar per tal que estiguin senyalitzats i tothom pugui 
gaudir d’aquests indrets.  
 
 
 
 
 
 
En aquest sentit, un exemple clar el tenim amb “La Ruta de les Fonts”. Històricament, 
Capellades i les seves rodalies han estat zona de nombroses surgències d’aigua que l’home 
ha anat transformant en fonts.  
 
 
 

- Seguirem treballant per aconseguir definitivament 
el parc educatiu de l’aigua, acabant el projecte 
començat mitjançant la instal·lació dels panells 
informatius sobre l’aqüífer. 

- Treballarem amb els ajuntaments veïns per la recuperació de la llera del riu, creant 
un projecte conjunt i demanant les subvencions necessàries per dur-ho a terme. 
- Farem participar als ciutadans i ciutadanes del projecte de recuperació de l’entorn 
del riu al pas per Capellades. 

- Proposarem realitzar grups de treball voluntari pel 
manteniment, adequació o creació d'espais en camins o entorn 
forestal que els veïns i la institució creguin necessaris. 
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Actualment i per la manca de surgència en la gran majoria de fonts, oblit popular o mal 
estat de camins i les pròpies fonts, aquestes han anat caient en estat de deixadesa. Creiem 
que caldria recuperar una ruta verda, “La Ruta de les Fonts”, amb una clara funció lúdica 
però alhora educativa i formativa. Durant la darrera legislatura, VdC-CUP ha apostat per 
aquest projecte presentant una moció, que tot i aprovar-se, com tantes d’altres, de moment 
l’han deixat al calaix. 
 
 
 
Aigua. 
 
Una de les obres més importants de l’Ajuntament en els darrers quatre anys han estat les 
obres per millorar el sistema de distribució d’aigua de Capellades, molt degradat pel pas 
dels anys i que permetrà un gran estalvi d’aigua i millora en la qualitat. Des de VdC-CUP, 
creiem que no n’hi ha prou amb les accions correctives, sinó que apostem per la 
combinació d’aquestes amb accions preventives.   
 
Cal potenciar l’estalvi d’aigua a nivell domèstic, industrial i de serveis mitjançant la 
sensibilització ciutadana i alhora fer el necessari per contaminar el menys possible l’aigua. 
Donat el lligam entre l’aigua i Capellades, cal seguir treballant per fomentar la nova 
cultura de l’aigua i millorar diverses instal·lacions municipals que resten degradades. 
 
 
 
 
Si parlem d’estalvi d’aigua, és perquè a Capellades tots sabem que aquest és un dels bens 
més preuats de la vila. Des de l’ajuntament s’ha de fer tot el possible per la defensa de 
l’aigua, defensa que s’ha de fer extensiva a la resta d’usuaris de l’aqüífer Carme - 
Capellades. A tots en ve al cap l’incident del passat més de febrer, quan la perforació 
il·legal de dos pous al municipi de Carme va provocar la pèrdua d’una gran quantitat de 
litres d’aigua, veient-se reflectida aquesta pèrdua en el descens del nivell de la bassa. 
 
Des de VdC-CUP, creiem que s’ha d’actuar en la millora de l’estat de l’aqüífer Carme - 
Capellades i prendre les mesures necessàries per tal d’evitar-ne la sobreexplotació.  
 
 
 
 
 
 
 

- Tirarem endavant el projecte de “La Ruta de les Fonts”. 

- Realitzarem campanyes de sensibilització per l’estalvi d’aigua. 

- Farem un cens dels pous legals i il·legals, denunciant i tancant els 
il·legals per evitar la sobreexplotació de l’aqüífer Carme - Capellades.  
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Residus. 
 
Ara fa un any a Capellades es va inaugurar la deixalleria 
situada al polígon de la Barquera. Era un espai que 
mancava al nostre poble i que ens pertanyia segons el 
nombre d’habitants. Al programa de fa quatre anys VdC-
CUP ja ho reclamàvem i és per això que ho celebrem, tot i 
que lamentem que s’hagi trigat tant en posar-se en marxa, 
així com també lamentem la poca promoció que se’n fa. En 
una deixalleria no només s’hi recullen materials 
reutilitzables, reciclables i productes perillosos per tal de 
garantir-ne un tractament adequat, sinó que també es tracta 
d’un centre d’informació i d’educació ambiental.  
 
Probablement la falta d’informació fa que molts vilatans no 
sàpiguen quin ús poden fer de la deixalleria, no saben el 
què poden portar-hi, no saben quina diferència hi ha entre 
aquesta i els contenidors que trobem al carrer i no saben on 
va a parar tot el que hi portem. A aquesta falta d’informació cal afegir-hi la ubicació de la 
deixalleria i la manca de promoció. Així doncs, cal promoure l’ús de la deixalleria entre els 
vilatans i vilatanes de Capellades. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

- Farem campanyes de sensibilització a la 
població en matèria de gestió de residus.  
- Farem campanyes informatives sobre la 
deixalleria. Cal promoure’n el seu ús.  

- Crearem un carnet pels usuaris de la deixalleria, per tal de 
bonificar-ne el seu ús, disminuint l’impost d’escombraries. 
- Obrirem un servei d’aprofitament de productes de segona 
mà a la deixalleria. 

- Promourem i participarem en campanyes de reciclatge a les escoles. 
- Portarem un punt verd un cop al mes perquè la gent que no tingui accés a la 
deixalleria tingui la oportunitat de desfer-se dels residus que s’hi poden portar. 
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Pel que fa a la recollida de residus dins de la vila, en els darrers anys s’ha apostat pel 
soterrament de part dels contenidors, però aquests no estan preparats per la recollida 
selectiva. Aquest fet, fa que ens trobem contenidors normals de recollida selectiva al costat 
de contenidors soterrats de rebuig, o bé que els contenidors de recollida selectiva estiguin 
molt allunyats del centre de la vila.   
 
 
Estalvi i eficiència energètica. 
 
L'estalvi ha de ser un dels pilars de la política energètica, incloent tant canvis d'hàbits com 
la millora de l'eficiència en l'ús de l'energia. Reduir la demanda d'electricitat, realitzar 
polítiques d'estalvi i eficiència, aplicar correctament el Codi Tècnic de l'Edificació i el 
Decret d'Ecoeficiència o la incorporació d’energies renovables, ha d'estar a l'ordre del dia. 
 
Cal doncs, fer canvis substancials en els hàbits de consum i també seguir en la línia de 
subvencions i ajuts per a la promoció de les energies renovables i l'estalvi i l'eficiència, 
simplificant la seva tramitació i afavorint especialment les instal·lacions distribuïdes a 
petita escala, gestionades directament per la ciutadania o els ajuntaments. Cal implementar 
millores per reduir el consum energètic i posar en marxa campanyes municipals de 
sensibilització i conscienciació ciutadana per tal de promoure les bones pràctiques 
energètiques i mostrar l’efecte directe que tenen aquestes mesures d’estalvi en l’economia 
familiar i municipal.  
  
 
 
 
 
  
Contaminació atmosfèrica. 
 
La qualitat de l’aire és un valor a tenir en compte pel benestar de la ciutadania. Una mala 
qualitat del nostre aire pot perjudicar la salut provocant diferents tipus de problemes 
respiratoris.  
 
 
 
 
 
Contaminació lumínica. 
 
L’enllumenat públic és una part del paisatge urbà que influeix en molts aspectes de la vida 
nocturna del poble. A més és una de les despeses energètiques més importants de la vila. 

- Redistribuirem els contenidors i adequarem els 
existents per poder realitzar la recollida selectiva. 

- Realitzarem campanyes per reduir el malbaratament energètic a 
comerços i llars, aplicant-les en primer lloc a les instal·lacions municipals. 
- Fomentarem l’ús d’equips i aparells de baix consum, instal·lant-los en 
primer lloc a totes les instal·lacions municipals. 

- Fomentarem la mobilitat a peu a l’interior de la vila en detriment 
del vehicle particular. 
- Controlarem les emissions de gasos contaminants a les indústries, 
obligant-les a instal·lar les mesures correctores necessàries. 
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Per això creiem que s’ha de regular els sistemes 
d’il·luminació per protegir el medi ambient a la nit, 
mantenir tant com sigui possible la claror natural del cel 
(evitant la contaminació lumínica), i en general, millorar 
l’eficiència del procés. D’aquesta manera estalviarem 
energia i recursos naturals.  
 
Fa quatre anys, els tècnics municipals van desenvolupar un 
projecte d’adequació de l’enllumenat públic per tal de 
millorar-ne el rendiment i adaptar-lo a la llei 6/2001, de 31 
de maig, d’ordenació ambiental de l’enllumenat per a la 
protecció del medi nocturn. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Contaminació acústica. 
 
Cal disminuir al màxim la contaminació acústica, provocada en gran mesura pel trànsit 
rodat que provoca greus alteracions en el benestar de les persones i en la convivència 
d’aquestes. També cal tenir cura de les zones més sensibles acústicament, com pot ser la 
residència. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

- Proposem apagar a partir de les 24:00h, tota la il·luminació 
ornamental que funciona de baix a dalt. 
- Adequarem el quadre de llums, mitjançant un regulador de flux, 
per disminuir la intensitat de llum a partir de les 24:00h. 
- Instal·larem làmpades i equips de menor consum en els indrets 
on el nivell de llum sigui excessiu. 

- Farem complir l’ordenança sobre sorolls, i si s’escau, la millorarem. 
- Emprendrem mesures per reduir i evitar el trànsit rodat a l’interior 
de la vila, fomentant l’ús de la bicicleta i els desplaçaments a peu.  

- Remodelarem la xarxa de l’enllumenat públic, 
aplicant el projecte ja existent per tal de millorar-ne 
el rendiment i reduir la contaminació lumínica. 

- Farem controls acústics a les fonts sensibles de 
generar aquesta contaminació.  
- Realitzarem campanyes de sensibilització sobre 
el soroll i l’efecte d’aquests sobre les persones.     
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POLÍTIQUES SOCIALS 
 

a manifestació més clara i tràgica de l’actual crisi és sens dubte l'existència d'aturats, 
una xifra que representa un nombre enorme de famílies sense recursos econòmics. Els 

observadors més optimistes diuen que la crisi es perllongarà encara durant diversos anys i 
que la recuperació es farà amb el manteniment d'un índex d'atur molt més alt que el que 
va precedir la crisi. L'establiment d'un nou model de producció social més equilibrat és en 
aquests moments una quimera que està molt més allà de les possibilitats del nostre grup 
municipal, ja que la crisi econòmica es manifesta acompanyada d'una estructura de 
corrupció i crisi política que obliga a plantejar-se la necessitat d'una reforma radical de tot 
el sistema. 
  
La solució passa per l'organització col·lectiva en l'àmbit veïnal i comunitari. Qui aprèn a 
compartir i a moure's en un entorn solidari, s'adona que el consumisme ha estat una 
pràctica sense sentit, que crea addicció quan oblidem que els llaços socials no tenen preu.  
 
El concepte de política social suposa parlar de drets socials, d’accés universal al benestar, 
d’abraçar polítiques mediambientals, educatives, sanitàries... Les creixents polítiques socials 
sovint cauen en un “paternalisme” que consisteix en donar engrunes a les persones més 
necessitades, fent així acte de rentat de consciència, evitant remordiments per poder 
continuar amb l’immobilisme de l’actual sistema. L'ajuntament hauria d'anar més enllà del 
que s’entén per polítiques socials en l'actualitat i no convertir-se en caritat als més 
desafavorits, sinó ajudar-los a pal·liar aquesta situació.  
 
La desigualtat la crea un sistema i hem de treballar per prendre consciència i unir el treball 
de tots els vilatans i vilatanes per aconseguir un canvi real. La política social ha de ser 
transversal, és a dir, s’ha d’afrontar des de l’administració pública, però també des de les 
entitats, agents socials i fins i tot els seus propis beneficiaris. Cal ser conscients que unes 
polítiques socials adequades a les necessitats de cada vila són les que fan que tothom, 
independentment de la seva condició social, aconsegueixi una igualtat efectiva. 
 
Des de Vila de Capellades – Candidatura d’Unitat Popular volem atacar les veritables 
causes dels problemes socials, plantejant-nos programes que combatin aquestes causes i 
minimitzin els efectes de la problemàtica.  
 
Això significa adequar els recursos actuals per intentar satisfer les necessitats existents, i per 
tant, cal que es revisin els pressupostos i es redistribueixin segons les necessitats socials. 
Hem d’evitar l’actual concepció que redueix la ciutadania i els seus drets a simples usuaris. 
No hem de basar l’acció municipal en l’assistencialisme i encarrilar el repte de garantir la 
igualtat entre totes les persones de Capellades. 
 
 

L 
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Món laboral. 
 
El context actual ha accentuat la flexibilitat laboral, la 
precarietat, l’acomiadament més barat, les noves 
tecnologies que eliminen força de treball... Tot un seguit 
d’accions que les podríem englobar en l’explotació laboral. 
  
Si bé és cert que l’estament municipal és el darrer esglaó en 
l’estructura administrativa del nostre país i les viles 
pateixen un dèficit important de recursos i competències, 
hi ha un seguit de mesures aplicables per tal d’incidir en el 
món del treball a fi de millorar-ne la situació i obrir 
perspectives de futur més esperançadores. El treball ha de 
ser, per tot el municipalisme compromès amb el país i la 
seva classe treballadora, un eix bàsic de la seva acció. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Fins fa ben poc, l’ajuntament de Capellades disposava d’una borsa de treball pròpia, amb 
tècnics especialitzats que la gestionaven, però les retallades sofertes per les administracions 
centrals han fet perdre aquest servei. Actualment, s’ha derivat aquest servei a una borsa 
gestionada pel consell comarcal, però és ben palès que el funcionament d’aquest servei 
deixa molt que desitjar. Des de VdC-CUP apostem per recuperar aquest servei i millorar-
ne el funcionament, apostant per la mediació i assessorament entre empreses i treballadors. 
 
 
 
 
 
 
Des de VdC-CUP sempre hem apostat per la sensibilització i formació en tots els 
àmbits. El món laboral no n’és una excepció. 
 

- Respectarem els drets laborals com la revisió 
salarial i el dret a la promoció pels treballadors i 
treballadores de l’ajuntament. 

- Crearem un servei d’orientació laboral amb una borsa municipal 
de treball, basat amb els plantejaments anteriorment citats. 
- Promourem la mediació i l’assessorament entre empreses i 
treballadors, fent èmfasi en els col·lectius més afectats per l’atur. 

- Farem extensiu el compromís als treballadors i les treballadores d’empreses a qui 
l’ajuntament subcontracta alguns serveis que no pot dur a terme per si mateix.  
- Restringirem la participació als concursos públics a les empreses que es regeixen 
per contractacions mitjançant Empreses de Treball Temporal. 
- Promocionarem i editarem una guia de bones pràctiques contractuals, facilitant-la a 
les empreses que actuïn al municipi per fomentar l’ocupació de qualitat i estable. 
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Una bona eina per lluitar contra l’atur, apostant per la formació i inserció de les persones 
al mercat laboral, és la creació i gestió d’un espai on es puguin dur a terme accions 
formatives,  com a entitat col·laboradora amb el Servei d'Ocupació de Catalunya (SOC), 
ja sigui com a Casa d’Oficis, Escola-Taller, Tallers Ocupacionals, Plans d’Ocupació...  
 
Es tracta de programes públics d'ocupació que tenen com a finalitat donar formació i 
treball a persones aturades, mentre participen en un projecte d'utilitat pública o d'interès 
general, i facilitar la seva incorporació al mercat laboral. És un projecte molt ambiciós però 
no utòpic, si es tenen les subvencions i equipaments necessaris. VdC-CUP aposta per 
començar a treballar en aquest sentit, demanant les subvencions necessàries al Servei 
d'Ocupació de Catalunya (SOC) i pensant en adequar un espai per dur-ho a terme, com 
pot ser l’Escorxador o la Caserna de la Guardia Civil. 
 
 
 
Per acabar, des VdC-CUP, apostem per que l’ajuntament promogui i dugui a terme una 
sèrie d’acords i plans estratègics que permetin seguir avançant en desenvolupament de la 
classe treballadora. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
S’ha de treballar per la defensa i aplicació del desenvolupament de l’economia local, 
fomentar el cooperativisme i l’associacionisme laboral i donar suport a les iniciatives de 
creació de societats cooperatives, facilitant orientació jurídica. 

- Acostarem el món laboral als centres educatius. 
- Potenciarem la cultura de la prevenció dels riscos laborals. 

- Estudiarem la possibilitat de treballar com a entitat col·laboradora amb el SOC. 

- Donarem suport i continuïtat als acords de col·laboració perquè els joves realitzin 
les pràctiques remunerades en les mateixes empreses que demanden personal, 
aconseguint així que la formació s’adigui al màxim a les necessitats. 

- Reclamarem la realització de cicles formatius a l’institut, 
eina útil per la inserció laboral. 
- Ampliarem els cursos de preparació per a les proves 
d’accés de cicles formatius. 
- Fomentarem cursos i tallers ocupacionals i de reciclatge. 

- Ens afegirem a la reivindicació de les 35h. setmanals de 
jornada laboral i en defensa d’un subsidi universal d’atur. 

- Promourem pactes locals o comarcals amb els agents socials 
involucrats en la relació laboral, per poder incidir en la realitat laboral 
i proporcionar la creació de llocs de treball de qualitat i estables. 
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Sanitat. 
 
La salut és un dret bàsic, individual i col·lectiu, no subjecte 
a mercantilismes ni lucres privats. Tot i que a nivell 
municipal manquen competències en aquest àmbit, ens cal 
treballar per pal·liar les problemàtiques i fer-les arribar a les 
administracions competents. També som conscients que 
l’augment de competències demanat ha de venir 
conjuntament amb un augment de finançament.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Aquestes dues propostes han de servir per apropar l’àmbit de presa de decisions en matèria 
de salut a la població, tot entenent que cada municipi respon a una realitat diferent. 
Aquestes mesures han d’anar acompanyades del contacte amb la població. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Una de les infrastructures en matèria de sanitat a Capellades és la residència per la tercera 
edat, que alhora funciona com a centre de dia i té un parc privat dedicat a la gent gran. 
Des de VdC-CUP apostem per potenciar aquest equipament. 
 
 
 
 
 

- Potenciarem i crearem taules de salut, espais 
d’avaluació de les necessitats i mancances existents. 
En aquestes taules hi haurien de participar usuaris, 
professionals i representants de l’ajuntament. 

- Iniciarem campanyes de prevenció, sensibilització i formació de la salut. 
- Facilitarem informació, personal o mitjans als centres educatius per tal 
de fer educació sanitària. 

- Augmentarem les activitats del centre de dia. 
- Potenciarem i obrirem a la resta de la població el parc 
adaptat a la gent gran existent a la residència. 

- Potenciarem l’ús dels medicaments genèrics tot intentant 
evitar la promoció de les multinacionals farmacèutiques. 
- Potenciarem l'ús de la bicicleta en benefici de la salut dels 
capelladins i capelladines. 

- Crearem consells municipals de salut, òrgans 
oberts a la ciutadania amb l’objectiu d’explicar les 
polítiques que s’estan portant a terme a Capellades. 
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Persones grans. 
 
Com es sabut, els índexs d’envelliment de la població van en augment i Capellades no n’és 
l’excepció. Per això, és necessari que tots els vilatans i vilatanes tinguin assegurada una 
vellesa digna, amb unes oportunitats que no els deixin relegats a un segon pla pel fet de no 
ser “productius” dins el mercat laboral. La salut, la dependència, una pensió mínima digna 
i la soledat, són i continuaran sent els problemes més greus d’aquest sector de la població. 
Des de VdC-CUP volem trobar aquelles propostes que minimitzin o anul·lin aquestes 
problemàtiques de les persones grans. 
 
Una primera necessitat radica en dotar suficients recursos econòmics perquè la gent gran 
rebi uns ingressos adequats per mantenir un nivell de vida acceptable. Tot i que aquesta 
fita és molt llunyana i poc accessible des de la vessant competencial, la nostra candidatura 
aposta per instar a les administracions competents a una pensió digna pels nostres avis i 
àvies. 
  
Pel que fa a necessitats socials, la gent gran sovint es troba amb problemàtiques d’aïllament 
social, de marginació i problemes de dependència física i/o psíquica. La jubilació en ella 
mateixa pot ser una causa de marginació social. El jubilat, passa de ser una persona amb 
un paper actiu a la societat a formar part del col·lectiu dels considerats passius. Si no s’està 
preparat pot ser un motiu de depressió i automarginació vers l’entorn. 
 
 
 
 
 
 
 
 
El gran repte del futur de Capellades serà la intergeneració del poble on tothom hi sigui 
representat. No podem convertir a la gent gran en un món a part. 
 
Joventut. 
 
Capellades, tot i ser una vila on el percentatge de joves sobrepassa de llarg el 30% de la 
població, no té les infrastructures necessàries per cobrir les seves demandes. Des de 
l’associacionisme s’han fet i es continuen fent activitats dirigides a aquestes demandes i 
s’ha de vetllar perquè continuï sent així. Tanmateix, es fa palesa la necessitat d’oferir des de 
l’administració municipal facilitats, recolzament i atenció a les iniciatives juvenils. 
 
 

- Treballarem amb les entitats que treballen en l’àmbit de la gent gran per tal de 
desenvolupar activitats pròpies d’un centre cívic: realitzar cursos de preparació per 
la jubilació, formació, tallers, xerrades...” 
- Crearem activitats destinades a aquestes persones on puguin gaudir dels temes que 
els interessen i així sentin reflectida la importància que tenen en la nostra societat. 
- Incentivarem la creació de noves entitats de gent gran. 

- Portarem a terme el pla local de joventut redactat en la passada legislatura.  
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VdC-CUP aposta fermament per tenir un jovent dinàmic i 
compromès amb el poble. Els joves són el futur de 
Capellades i aquest futur està relacionat amb el seu lleure, 
compromís, solidaritat i benestar. 
 
Persones amb discapacitat. 
 
Les persones que pateixen alguna discapacitat, en moltes ocasions se senten desplaçades per 
prejudicis que encara existeixen en la societat. Des de VdC-CUP volem fer promoció 
social per la defensa dels drets de les persones amb alguna discapacitat. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Les barreres arquitectòniques són sovint el principal problema amb què s’enfronta aquest 
col·lectiu, ja sigui a l’hora de buscar un habitatge o simplement, a l’hora de desplaçar-se 
per la vila. Des de VdC-CUP volem posar fi a aquesta problemàtica. 
 
 
 

- Construirem l’equipament necessari per crear-hi 
un espai amb dinamitzadors socials, que treballin 
conjuntament amb els joves, proposant activitats i 
recollint les seves demandes. Creiem que 
l’Escorxador pot ser el lloc idoni. 

- Farem campanyes educatives per fomentar el respecte vers les persones amb 
discapacitat i eliminar comportaments de risc, com poden ser en l’educació vial. 

- Potenciarem el condicionament, creació i manteniment d’habitatges 
aptes per a la mobilitat de persones amb discapacitat.  
- Arranjarem totes les voreres per tal de facilitar la mobilitat per la vila. 

- Contractarem personal tècnic especialitzat per 
dur a terme aquestes tasques: estudiarem la 
recuperació del tècnic de joventut, altres 
dinamitzadors juvenils... 

- Revisarem els actuals aparcaments per a disminuïts i 
distribuir-los de manera que els hi siguin útils. 

- Adequarem les activitats municipals i vetllarem perquè es faci a les escoles. 

- Fomentarem la creació de llocs de treball i vetllarem per l’acompliment de la 
normativa mitjançant el servei d’integració laboral de les persones amb disminució. 
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CULTURA I FESTES 
 

a cultura és un dels elements principals a l’hora de bastir un model de societat 
integradora, solidària i dinàmica. Des de Vila de Capellades - Candidatura d’Unitat 

Popular entenem que la cultura ha de ser per a la ciutadania un mitjà de relació social, de 
participació, de diàleg i de reflexió comuna. La cultura ens ha de permetre reconèixer-nos 
individualment com a persones i col·lectivament com a catalans i catalanes i com a vilatans 
i vilatanes. La cultura és, per tant, una eina d’aprofundiment democràtic i de vertebració 
social. Aquest aspecte ha restat oblidat o no s’ha pres prou seriosament pel govern 
municipal d’aquests últims quatre anys. 
 
En aquest sentit, la política municipal a nivell cultural ha de ser un element clau per la 
revitalització cultural del nostre país a través de la implicació de tota la ciutadania. 
L’ajuntament no ha de suplir ni dirigir la societat civil, protagonista principal de la vida 
cultural, sinó que ha de treballar per assentar unes sòlides bases sobre les quals el teixit 
associatiu i les iniciatives particulars puguin bastir un projecte cultural enriquidor i 
alliberador per al conjunt de la població. 
  
La planificació democràtica de la política cultural hauria de permetre definir 
consensuadament i amb la corresponsabilització de l’administració i la societat civil, el 
conjunt d’elements necessaris per promoure correctament la cultura. 
 
Llengua. 
 
La llengua catalana és l’eina bàsica de cohesió social i l’instrument més important per 
seguir aspirant a la construcció nacional d’un únic poble. Liderar intervencions de 
normalització lingüística per part de l’administració local és la garantia per donar resposta 
a les deficiències d’intervenció de la Generalitat de Catalunya. Cal un programa d’acció 
ferm i ambiciós per tal de poder donar resposta als importants reptes d’acollida lingüística i 
construcció nacional. 
 
Des de VdC-CUP creiem que la normalització lingüística ha de ser una prioritat 
municipal i un factor determinant en el funcionament habitual del nostre ajuntament. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

L 

- Crearem, al consistori, una comissió transversal de 
política lingüística que inclogui la representació de totes 
les regidoríes i àrees de treball. 

- Crearem un pla de normalització lingüística municipal, redactat i 
desenvolupat de manera coordinada per l’ajuntament i entitats que treballen 
aquest àmbit, que seran també les que en faran el seguiment. 
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Espais i béns culturals. 
 
Cal adequar i garantir les necessitats d’infrastructures i espais culturals. Els equipaments 
culturals han de ser espais que resolguin necessitats, sobretot en el camp de la creació 
artística. Actualment, hi ha dos espais destinats a les entitats culturals de la vila, el local de 
Cal Poch i el local de Cal Ponet. 
 
 
 
 
 
 
Durant la darrera legislatura, s’ha finalitzat el projecte de construcció de la nova Biblioteca 
Municipal, tot i que encara no s’ha obert al públic. Des de VdC-CUP entenem que aquest 
espai ha de ser una de les infrastructures culturals més importants de la vila, i per tant, és 
important fer-ne un bon ús. 
 
 
 
 
   
 
 
 

- Potenciarem molt més els programes de 
sensibilització i formació sobre l’ús del català, 
especialment els adreçats als serveis d’atenció 
a la població nouvinguda i als serveis socials.  

- Donarem rendibilitat i coordinarem l’ús dels espais existents per tal que totes les 
entitats en puguin fer un ús adequat a les seves necessitats. 
- Rehabilitarem i dinamitzarem els locals de Cal Poch i Cal Ponet per tal d’obtenir 
unes condicions adequades per a les entitats que l’utilitzen. 

- Dinamitzarem i posarem en marxa la nova Biblioteca, de tal 
manera que s’adeqüi a les necessitats dels vilatans i vilatanes. 

- Fomentarem campanyes de sensibilització a 
favor de l’ús social del català, les activitats de 
dinamització de l’activisme lingüístic en el 
món associatiu i la potenciació del voluntariat 
lingüístic (parelles lingüístiques).  

- Assegurarem i fomentarem l’ús del català a 
l’ajuntament, al comerç i a la publicitat, 
d’acord amb la llei de política lingüística, el 
coneixement de la qual s’ha de garantir. 

- Farem de la Biblioteca el centre cultural i educatiu de la vila, 
establint un calendari d’activitats anual en el qual totes les edats hi 
siguin representades (cursos, xerrades, tallers, club de lectura...). 
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Per últim, és necessari posar tots els esforços per tirar endavant els projectes que es vénen 
reclamant des de fa temps, com l’Escorxador o el Parc Prehistòric. Aquests espais s’han de 
sumar als ja existents, com a béns culturals de la vila. 
 
 
 
 
 
Suport al Teixit Associatiu. 
 
Des de VdC-CUP creiem que hem de treballar per dinamitzar el teixit associatiu i la 
promoció de l’autoorganització ciutadana, ja que és una de les bases principals per a la 
construcció d’una societat de persones lliures, responsables i solidàries. Creiem en una 
forta xarxa social de caire popular, com a principal garantia d’una vila viva i participativa. 
 
L’ajuntament ha de tenir una relació amb el teixit associatiu que signifiqui una aposta 
seriosa per al desenvolupament de la cultura de la nostra vila. Cal tenir en compte que per 
aconseguir un teixit associatiu viu és imprescindible educar les persones en la participació i 
destacar la importància d’establir vincles amb alguna entitat o associació del municipi. En 
aquest sentit, ha de ser una prioritat arribar a la gent no associada a partir dels projectes 
basats en necessitats reals, així com fer possible una millor visualització de les activitats de 
les associacions. Perquè tota aquesta tasca sigui efectiva, cal la coordinació i participació 
conjunta del total d’entitats del municipi. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Festes populars. 
 
Des de VdC-CUP creiem que cal fomentar un model de festes participatiu i sostenible, 
que garanteixi l’accés a les festes de tota la població. 
 
 
 
 

- Recuperarem el projecte de l’ Escorxador, creant un espai per a joves, una sala 
polivalent al servei de la ciutadania i una sala d’assaig per a grups de música locals. 
- Continuarem executant el projecte del Parc Prehistòric i el Museu del Neandertal. 

- Donarem suport logístic i promoció necessària a les entitats autogestionades. 
- Socialitzarem els espais com ara el polisportiu i el camp de futbol.  
- Crearem convenis de gestió dels espais amb les entitats.  

- Revisarem conjuntament amb les entitats els criteris per 
a l’obtenció de les subvencions, revisant-les anualment. 
- Establirem convenis per encabir aquelles entitats que no 
queden reflectides en els criteris generals. 

- Establirem convenis amb entitats locals, en lloc de 
contractar empreses privades per fer feines relacionades 
amb les festes organitzades per l'ajuntament. 
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La Festa Major d’Estiu és la celebració més important de la 
vila, que fomenta l’activitat lúdica en col·lectivitat, i facilita la integració dels nouvinguts 
en la cultura tant local com nacional. 
 
 
 
 
 
 
En canvi, la Festa Major d’Hivern amb el pas dels anys ha anat caient en l’oblit, i tot i que 
se segueixen realitzant algunes activitats, no s’hi dedica l’esforç ni l’atenció que aquesta 
festa es mereix. 
 
 
 
 
 
El Mercat Figueter és un punt de trobada entre les entitats i els vilatans i vilatanes, on es 
poden exposar i treure al carrer totes les activitats que aquestes realitzen, per a 
promocionar les seves funcions i objectius. De la mateixa manera, tots els negocis locals i 
comarcals també poden exposar els seus productes. 
 
 
 
 

- Enfortirem el suport a les entitats que 
organitzin festes populars. 
- Acostarem les festes i les activitats culturals a 
tots els barris del poble amb l’objectiu 
d’enfortir-hi les relacions i de facilitar-ne la 
participació. 

- S’organitzarà la Festa Major des de la comissió de festes i aquesta serà realment qui 
prengui les decisions, amb el suport de l’Ajuntament. Aquesta comissió hauria d’estar 
integrada per representants de les entitats, persones individuals i tècnics municipals. 

- Recuperarem i promocionarem la Festa Major 
d’hivern, augmentant la quantitat i qualitat d’actes per tal 
que tota població la gaudeixi i s’hi senti identificada. 

- Promocionarem i consolidarem el Mercat Figueter. 

- Promocionarem, facilitarem i treballarem per a 
la cooperació entre entitats en la gestió i 
realització de les festes. 
- Apostarem per prendre consciència de 
l’herència de les nostres tradicions culturals i 
impulsarem la recuperació dels elements 
culturals perduts. 
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Les Festes del Carrer de Capellades constitueixen una de les festes tradicionals més 
importants i populars que se celebren a la vila al llarg de l’any, i per la seva singularitat, són 
també un punt de referència destacat en el conjunt de tradicions de la comarca de l’Anoia. 
Per tot això, des de VdC-CUP creiem que cal seguir potenciant-les, recolzar-les i seguir 
promocionant-les amb noves maneres de motivació als seus organitzadors. 
 
 
 
 
 
 
 
A principis de la passada legislatura, l’actual equip de govern format per CiU, va decidir 
deixar de fer la Fira del Bolet, que tot i no ser una festa històrica de la vila, es venia 
realitzant durant els darrers anys amb molt d’èxit.  
 
Des de VdC-CUP creiem que cal recuperar aquesta festa que es va anar consolidant edició 
rera edició, i que era un punt de trobada de moltes persones. Els restauradors i molts 
botiguers ja la tenien en compte. A més es tractava d'una festa d'artesans, una festa diferent 
amb una vessant lúdica i d'altres de formatives i informatives sobre la gastronomia i el 
món dels bolets. 
 
 
 
 
Per últim, cal dir que a part de les festes específiques de la vila, l’ajuntament ha de vetllar 
perquè la celebració de les festes d’àmbit nacional siguin un èxit. Tot i que festes com el 
dia de Sant Jordi s’han celebrat amb molt d’èxit els darrers anys, festes com la Diada 
Nacional o les Festes del Solstici d’Estiu (Sant Joan) han perdut molt de pes i suport des 
de l’ajuntament. 
 
 

- Donarem tot el suport possible perquè les Festes del 
Carrer segueixin sent un referent de festa popular, que 
uneix als vilatans i els fa partícips de les seves festes. 

- Recuperarem la Fira del Bolet. 
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COMERÇ, PROMOCIÓ I TURISME 
 

apellades, tot i ser un municipi petit, compta amb una 
notable oferta comercial. La seva situació geogràfica, 

punt de trobada comercial entre les poblacions veïnes, ha 
permès que el comerç capelladí hagi esdevingut en el 
últims anys un dels motors bàsics de la economia de la vila. 
 
Un altre sector a tenir en compte per Capellades és el 
turisme. En els darrers anys, la promoció del patrimoni 
històric capelladí i la singularitat paisatgística de la vila, 
han situat Capellades dins del mapa turístic dels Països 
Catalans. 
  
Per una altra banda, els nostres reclams turístics, de 
qualitat i proximitat segueixen caminant amb bon peu i 
poden encara anar més enllà tenint en compte els projectes 
que han de permetre acabar un gran Parc Prehistòric. A 
Vila de Capellades - Candidatura d’Unitat Popular apostem per reforçar i desenvolupar 
atractius com aquests per seguir dotant Capellades d’un turisme de qualitat. 
  
Capellades i el comerç. 
  
El sector del comerç és un dels sectors que més ha canviat en els últims anys, tant a 
Capellades com a la resta de viles i ciutats catalanes.  
 
De mica en mica, s’ha anat substituint al petit comerciant per grans superfícies situades a 
les rodalies, amb conseqüències nefastes per l’economia local. A VdC-CUP apostem pel 
comerç de proximitat, positiu per l’economia i la identitat de la vila. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

C 

- Farem campanyes de promoció i difusió dels productes i 
gastronomia local, que donin un segell de qualitat i que alhora 
actuïn com a reclam turístic a la nostra vila.  

- Recolzarem el petit comerç, obrint noves 
vies de diàleg amb l’Ajuntament.  

- Potenciarem l’associació de comerciants i botiguers de la vila.  



 38 

Capellades, atractiu turístic de qualitat. 
 
Un dels pilars del turisme capelladí és el Museu Molí Paperer, el parc de la bassa i el seu 
entorn. Durant la darrera legislatura, gràcies a una moció presentada per VdC-CUP, s’ha 
millorat l’entorn de la bassa, dignificant l’entorn i fent d’aquesta zona l’espai d’oci més 
característic de la vila. Tot i així, cal dir que el projecte no s’ha acabat i que resta la 
instal·lació de panells informatius per tal de convertir la bassa en un Parc Educatiu de 
l’Aigua. 
 
 
 
 
 
 
L’altre gran realitat turística de la vila és la Cinglera del Capelló i el jaciment arqueològic 
Amador Romaní. A principis de la passada legislatura, tots els grups del consistori 
municipal varen aprovar per unanimitat tirar endavant el projecte del Parc Prehistòric i el 
Museu del Neandertal. Des de VdC-CUP ens comprometem a seguir defensant aquest 
projecte, sent fidels als acords que nosaltres mateixos vàrem promoure fa quatre anys. 
 
 
 
 
 
El turisme, una opció de futur. 
  
Tot i que entenem que el Museu, l’entorn de la bassa i el Parc Prehistòric donen a la vila 
un gran reclam turístic, no podem deixar de banda altres realitats patrimonials. Des de 
VdC-CUP apostem per la rehabilitació d'espais i zones degradades, de valor paisatgístic, 
històric, patrimonial i sentimental. 
 
Històricament, Capellades i les seves rodalies han estat zona de nombroses surgències 
d’aigua que l’home ha anat transformant en fonts amb diversos noms populars com la 
Font del Llangardaix, de Montserrat, de la Reina, etc. Actualment i per la manca de 
surgència en la gran majoria de fonts, oblit popular o mal estat de camins i les pròpies 
fonts, aquestes han anat caient en estat de deixadesa. Creiem que caldria recuperar una 
ruta verda, la ruta de les fonts, amb una clara funció lúdica però alhora educativa i 
formativa del paisatge, flora i fauna i noms populars d’aquestes surgències per ajudar a 
conèixer i entendre millor el nostre territori més immediat. Durant la darrera legislatura, 
VdC-CUP ha apostat per aquest projecte presentant una moció, que tot i aprovar-se, com 
tantes d’altres, l’han deixat al calaix.  

- Finalitzarem les obres de l’entorn de la bassa, instal·lant 
els panells informatius que hi manquen.  
- Promoció del Museu Molí Paperer i l’entorn de la bassa 
com a Parc Educatiu de l’Aigua. 

- Finalitzarem les obres d’adequació del Parc Prehistòric i l’obrirem.  
- Farem promoció del Parc Prehistòric, com un dels pilars turístics de la vila. 
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Un projecte d’aquestes característiques ajuda a 
desenvolupar i a reforçar un turisme de qualitat i 
respectuós en un àmbit que encara no es coneix, que 
serveixi per fer conèixer i respectar el territori i transmetre 
valors educatius i culturals. S’ha de fomentar les 
potencialitats de l'entorn natural capelladí (Vallbona 
d'Anoia, La Pobla de Claramunt, Cabrera d'Igualada i La 
Torre de Claramunt), sempre des del respecte al medi. 
 
 
 
 
 
 
 
 
En els darrers anys, la supressió d’actes culturals ha estat una constant de l’ajuntament, 
sempre amb l’excusa que en temps de crisi cal estrènyer el cinturó. Des de VdC-CUP, 
entenem que la celebració d’aquests actes, sovint de baix pressupost, no és una despesa 
inútil, ans al contrari, creiem que és una inversió pel poble, ja que serveix com a promoció 
de la vila, revertint després en la economia local.  
 
 
 
 
 
 
En aquest sentit, proposem crear i desenvolupar un programa de promoció del comerç i 
turisme capelladí mitjançant un calendari repartit al llarg de l’any amb una activitat 
mensual. Aquestes activitats inclourien les ja previstes habitualment com les festes del 
solstici d’hivern (Nadal), les Festes Majors (hivern i estiu), el Mercat Figueter, Sant Jordi, 
festes del solstici d’estiu (Sant Joan) o la Diada Nacional de Catalunya. Però també se’n 
recuperarien o se n’afegirien d’altres, com la Fira del Bolet, oportunitats al carrer, mercats 
de segona mà, etc.  
 
 

- Executarem i promocionarem el 
projecte de La Ruta de les Fonts. 

- Crearem convenis de col·laboració amb viles 
de l'entorn per fomentar el coneixement i l’ús 
conjunt de l’entorn natural, creant rutes a peu, 
BTT, cavall, senyalització de senders i camins, 
rehabilitació de fonts, etc.  

- Apostarem per reforçar les fires i festes existents, així com crear-ne de 
noves, per així tenir alguna activitat mensual on es potenciï el comerç de 
proximitat, consum responsable i promoció de productes de la terra. 
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EDUCACIÓ I ESPORTS 
 

s ben sabut que l’educació és un dels pilars fonamentals de la nostra societat. Un bon 
sistema educatiu ajuda a ser més lliures a les persones. I si som més lliures serem més 

capaços de construir una societat millor. Des de Vila de Capellades - Candidatura d’Unitat 
Popular sabem que un ajuntament no té competències directes en educació, però volem 
que Capellades sigui una vila educadora en tots els sentits. Per fer-ho cal que l’ajuntament 
s’impliqui el màxim possible, des de l’Escola Bressol, fins a l’educació d’adults.  
 
Així doncs, les nostres propostes reforcen i donen suport a la gestió que s’està fent fins ara, 
així com també proposen noves vies d’actuació per a la millora de l’educació a la vila. 
Apostem per avançar en el treball cooperatiu i autogestionat entre administracions 
municipals i comunitat educativa: cal reclamar més traspàs de competències des de la 
Generalitat cap als ajuntaments i cal també un treball comú entre l’escola, les famílies i 
l’administració, per tal d’aconseguir una educació digna per als nostres infants i joves. 
  
Quan parlem d’esport, aquest ha de ser vist com una eina de convivència i d’enriquiment 
social i cultural. La nostra vila destaca pel gran nombre de practicants, des de l’esport 
escolar al federat passant pel lleure, entenent l’esport com a forma de benestar i salut. Des 
de VdC-CUP, creiem que cal una major implicació per part de l’ajuntament en el dia a dia 
de les diverses entitats i associacions que promouen i desenvolupen l’esport a la nostra vila.  
  
D’altra banda, la manca d’infrastructures esportives i el mal estat d’alguna d’elles és 
palpable, i per tant, cal actuar en la millora d’aquestes. Per això, l'ajuntament ha de 
dedicar els esforços necessaris durant en els propers anys a intentar trobar la manera de 
crear, construir i subvencionar amb l'ajuda de les institucions adequades nous equipaments 
esportius.  
 
Des de VdC-CUP apostem per l’esport de lleure i per l’esport - salut com a mitjà de 
millora del benestar, la integració social i la solidaritat. 
 
Tècnics municipals. 
 
Des de ja fa uns anys, Capellades disposa d’una tècnica d’educació que, desenvolupa 
tasques per a la dinamització de les activitats educatives de la vila, entre elles desenvolupar 
el projecte del “Pla Educatiu de l’Entorn”. Malauradament, en els últims mesos a la seva 
tasca se li han afegit les de l’Àrea de Joventut. Evidentment, aquest fet no ajuda a la 
òptima consecució dels objectius.  
 
 
 
 

É 

- Proposem que l’educació sigui la prioritat a desenvolupar per la persona 
que ocupa la plaça de tècnic d’educació. 
- Estudiarem la possibilitat de recuperar la figura de tècnic de joventut, per 
tal que realitzi les tasques que ara desenvolupen tècnics d’altres àrees. 
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La figura de l’educador social com a tècnic i dinamitzador 
del projecte de “Millora de l'Èxit Escolar”, subvencionat 
per la Diputació de Barcelona, és un pas més per a la 
consecució dels objectius educatius que Capellades es 
mereix. És una figura que es fa càrrec de l’educació a les 
escoles, però aquesta s’hauria de fer càrrec també de 
l’educació al carrer. 
 
 
 

 
 
Escola Bressol. 
 
Capellades disposa d’una Escola Bressol que depèn directament de l’ajuntament: els 
edificis són propietat seva, i les persones que hi treballen són contractades per aquest. Les 
condicions laborals de les treballadores han estat motiu de controvèrsia els darrers anys, ja 
que són inferiors a la d’altres centres similars. 
 
 
 
 
 
 
Fa dues legislatures, en l’època en la qual l’ajuntament estava governat per ERC i PSC, es 
va crear un nou edifici a causa de l’augment del nombre d’alumnes. Però en els darrers 
anys, la crisi econòmica ha fet que moltes famílies deixin de portar el seu fill a l’Escola 
Bressol, i per tant, s’ha tornat a reduir el nombre de places. Aquest fet ha provocat que 
mantenir els dos edificis oberts sigui deficitari, i per tant, l’actual equip de govern format 
per CiU n’ha tancat un dels dos. 
 
 
 
 
 
 
 
 

- Donarem suport al projecte del Pla Educatiu de 
l’Entorn que s’ha redactat en els darrers anys. 

- Apostem per que l’ajuntament disposi d’educadors 
socials que treballin al carrer. 

- Millorarem les condicions laborals de les treballadores. 
- Donarem continuïtat, suport i assessorament a la línia 
pedagògica portada a terme per les educadores. 

- Utilitzarem i traurem rendiment a les dues llars 
d’infants per tal de millorar l’atenció als infants. 
- Tornarem a obrir els dos centres si és necessari, 
per no deixar cap infant al carrer. 
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Escoles de primària. 
 
Des de VdC-CUP apostem per la cohesió social de l’alumnat. La correcta i immediata 
matriculació, la integració i cohesió social, la qualitat educativa adequada, el respecte a la 
diversitat ètnica i cultural són aspectes que des de la regidoria d’educació s’han de vetllar.  
 
Capellades disposa de dos centres de primària: un de públic, l’escola Marquès de la Pobla, i 
un de concertat, l’escola Divina Pastora. Tot i que l’Ajuntament no té competències 
directes sobre aquests centres, si que hi pot intervenir per millorar-ne el funcionament, ja 
sigui fent de pont de diàleg entre les direccions dels centres i les administracions centrals, o 
bé establint convenis de col·laboració per a l’optimització de recursos. 
 
 
 
 
 
 
 
 
Institut de Secundària. 
 
Pel que fa a secundària, Capellades disposa de l’institut Molí de la Vila, tot i que també es 
pot realitzar l’Educació Secundària Obligatòria a l’escola Divina Pastora. 
 
En el cas de l’institut Molí de la Vila, l’Ajuntament tampoc hi té competències directes, 
però hi pot incidir, ja que hi ha un representant municipal a la direcció del centre. Tot i 
que les relacions i col·laboració entre institut i ajuntament sempre han estat bones, en els 
darrers anys aquestes han empitjorat per desavinences puntuals entre l'administració local i 
l'institut, sobretot a l’hora de la cessió d’espais. 
 
 
 
 
 
Formació per a tothom. 

 
Els pares i mares canvien, així com ho fa la societat, i de retruc, l’educació. Així doncs, 
l’escola pública ha de ser un espai de suport i assessorament per a mares i pares per tal 
d’afrontar els canvis que poden afectar a l’educació dels seus fills i filles. Les activitats que 
es realitzin dins de l’escola per a mares i pares han d’estar integrades en el pla d’actuació de 
l’escola, que anualment realitza cada centre escolar.  

- Establirem relacions fermes amb el Departament d’Ensenyament 
per tal de fer notòria l’alta ràtio d’alumnes per aula que actualment hi 
ha a l’escola Marquès de la Pobla, i buscar-hi una solució. 
- Utilitzarem els patis i infrastructures escolars per a l’ús del ciutadà, 
sempre i quan, la direcció n’estigui al corrent i hi hagi un previ acord.  

- Signarem un conveni de col·laboració en el qual quedi clar, entre altres, en quines 
condicions la direcció de l’institut cedeix els espais per a l’ús municipal. 
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L’ajuntament ha de col·laborar amb els centres educatius i 
les AMPA per tal de garantir aquesta funció de transmissió 
de valors també a les famílies. Des de VdC-CUP, volem 
que l’escola sigui un centre educador de les famílies. 
 
L’escola pública és el mirall i la base d’una societat i ha de 
permetre que qualsevol infant s’hi senti partícip de manera 
normalitzada; és a dir, a l’escola pública hi ha d’haver espai 
per a tothom. Tanmateix, l’educació d’alumnes amb 
necessitats educatives especials ha de ser dins de l’aula 
ordinària i amb l’ajut i suport de professionals de diferents 
àmbits (logopedes, psicopedagogs, educadors socials...). 
L’ajuntament hi port participar facilitant els recursos 
materials, econòmics i humans necessaris per tal de donar 
resposta a les diferents necessitats. Així doncs, apostem per 
l’escola integradora i inclusiva. 
 
Creiem que no només ens eduquem a les escoles i instituts i 
tampoc durant una època de la vida. L’educació i la formació de les persones es fa al llarg 
de la vida ja que és només així com podem fer front a les desigualtats i als canvis que 
actualment la nostra societat pateix de manera contínua. Per aquest motiu des de VdC-
CUP defensem fermament la educació integral que englobi totes les etapes de la vida. Per 
tant, des de l’ajuntament s'hauria de seguir i multiplicar l’esforç per a la potenciació de 
cursos de tota mena, des de suport a les mares i pares fins al coneixement de nous àmbits 
per a les persones grans. La formació s’ha de realitzar al llarg de la vida. 
  
Educar és un fet global, ha d’aparèixer a tot arreu. No s’ha de veure com un aspecte de 
mares, pares o mestres; tots eduquem i ho fem a tot arreu. Capellades ha de donar exemple 
pedagògic als seus carrers, places, espais, parcs... L’educació és l’eina preventiva per 
excel·lència que ens ajuda a ser més persones allà on anem. Des de VdC-CUP, creiem que 
Capellades, ha d’ésser una vila educadora. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

- Promourem i afavorirem la realització d’activitats fora de l’horari 
escolar que permetin avançar en l’educació inclusiva (reforç escolar, 
alfabetització, escola de pares, educació emocional, etc.). 

- Realitzarem cursos continus i variats per a totes les franges 
d’edat aprofitant l’espai de la Biblioteca Municipal.  
- Utilitzarem l’educació com a eina pedagògica al carrer. 
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Esports. 
 
Actualment, a la vila hi ha mancances que impedeixen un creixement més ampli de les 
nostres entitats esportives a nivell federat. La principal mancança la trobem al Pavelló 
Poliesportiu, que es troba en una gran saturació pel gran nombre d’entitats esportives que 
en fan ús. VdC-CUP aposta per l’esport i es pren com a fites necessàries de cara a la 
propera legislatura millorar, reformar i ampliar els equipaments esportius de la nostra vila.  
 
 
 
 
 
 
Tot i que entenem que l’actual situació econòmica, fa inviable la construcció d’un nou 
equipament esportiu a curt termini, entenem que pot ser una bona aposta de futur. En tot 
cas, cal reformular la utilització de l’actual pavelló i la resta d’instal·lacions esportives 
existents a la vila, ja siguin pertanyents a l’ajuntament o no, per tal de fer-ne un bon ús. 
Hem de destacar  l’esport de lleure, activitat que qualsevol capelladí ha de poder realitzar 
en qualsevol instal·lació de la vila, ja que hi ha hores on aquestes resten buides i cal 
treure’n profit.  
 
 
 
 
A principis de la passada legislatura, l’equip de govern va presentar un projecte per tal de 
millorar els vestuaris del pavelló municipal. Després de parlar amb diverses entitats 
esportives, VdC-CUP va considerar que el projecte no s’adequava a les necessitats reals 
dels usuaris i va presentar una moció, per tal de millorar el projecte. La moció va ser 
aprovada i per tant, es va poder millorar el projecte de reforma, tot i que encara no se n’ha 
acabat la seva execució. 
 
 
 
 
En els darrers anys, s’ha inaugurat un nou camp de futbol municipal, amb gespa artificial i 
els serveis que li pertoquen a un municipi com Capellades. Després de les obres realitzades, 
hem de garantir el bon funcionament d’aquesta instal·lació. 
 
 
 
 
 

- Començarem a estudiar la creació de nous equipaments esportius per 
descongestionar el pavelló actual, donar cabuda a l’esport de lleure i que els clubs 
existents puguin continuar creixent, oferint un servei de qualitat.

- Crearem un mapa d’instal·lacions municipals (MIEM), que permeti 
millorar el rendiment de totes les instal·lacions i l’ús que se’n fa.   

- Acabarem les reformes de millora dels vestuaris del pavelló municipal. 

- Potenciarem al màxim el Camp de Futbol, diversificant les activitats realitzades. 
- En farem un bon manteniment, per tal d’evitar el deteriorament d’aquest espai. 
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D’altra banda, tenim la piscina municipal, motiu de 
controvèrsia durant els darrers anys. A l’hivern, la gestió 
que se’n feia era més que millorable i es va acabar 
convertint en un servei deficitari. L’actual equip de govern, 
a esquenes de la resta de grups municipals (que apostaven 
per posar en mans del poble aquesta decisió), l’ha tancat de 
manera intransigent, escudant-se en la greu situació 
econòmica que pateix l’ajuntament.  
 
Des de VdC-CUP, creiem que el tancament definitiu no 
era la solució. S’hauria d’haver analitzat bé el funcionament 
i les mancances que tenia aquest servei i fer més promoció 
de les activitats als vilatans i vilatanes. Des de l’equip de 
govern, no es va fer cap esforç per evitar aquesta situació, i 
és evident que certes dades que s'han traspassat fins ara des 
de l'ajuntament, no destaquen per la seva claredat ni 
seriositat. 
 
Entenem que ara serà molt difícil tornar a obrir aquest servei, ja que el material utilitzat 
fins ara, ha quedat gairebé inservible. Però no podem tancar la possibilitat de reobrir-lo: 
apostem per realitzar un estudi complert sobre la viabilitat i canvis que es puguin fer per a 
la correcta utilització, buscant alternatives energètiques per disminuir els costos de 
manteniment.  
 
 
 
 
 
Pel que fa al servei ofert a l’estiu, entenem que també es pot millorar. Cal realitzar un 
estudi sobre el volum d’utilització i quin nombre de vilatans de Capellades l’utilitzen. 
 
 
 
 
 
Per últim, des de VdC-CUP, apostem perquè des de l’ajuntament s’ofereixin cursos 
d’educació física per a la gent gran, manteniment esportiu per a totes les edats, esport per a 
mares embarassades... També volem destacar que cal potenciar l’ús de la bicicleta i el 
caminar com a mitjà de transport i de fer salut. 

- Estudiarem la possibilitat de recuperar i millorar el servei de la 
piscina d’hivern que ja es venia fent anys enrere. 

- Promourem l’ús del servei de piscina municipal a l’estiu. 
- Crearem abonaments diferenciats per a les persones empadronades a la vila. 
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